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rapporten: bij zo’n ingewikkelde crisis als de stikstofcrisis 

is het goed om alle verschillende aangedragen opties 

serieus te nemen en goed te wegen.  

• Uiteraard kunnen de uitkomsten ook betrokken worden bij

de formatie van het nieuwe kabinet.

Eventueel als er naar wordt gevraagd: 

• De studie van Erisman c.s. was niet in opdracht van LNV,

maar met subsidie van LNV.

• Het was dus niet op verzoek of om een product te krijgen

voor LNV-gebruik, maar om een maatschappelijk initiatief

financieel mogelijk te maken.



Voorbeeld Q&A’s - Vraag van het lid Van der Plas (BBB) 

Waarom zet u niet veel meer in op innovatie van bedrijven in 

plaats van opkoop van bedrijven? 

• Het doel van de landbouwmaatregelen uit de structurele
aanpak is om de stikstofemissies te reduceren en bij de
bron aan te pakken. Daarvoor heeft het kabinet een
pakket aan maatregelen gepresenteerd met daarin een
balans voor boeren die willen verduurzamen en boeren die
gaan stoppen.

• Het is de intentie van het kabinet om boeren die willen
blijven boeren verder te helpen om dat duurzamer te gaan
doen en de sector zo toekomstbestendig te maken.

• Niet iedere veehouder kan deze omslag maken.
Bijvoorbeeld dat er geen bedrijfsopvolger is of de
veehouder op leeftijd is.

• Veehouders die overwegen te stoppen, wil het kabinet
ondersteunen met een beëindigingssubsidie om ook hen
een redelijk handelingsperspectief te bieden.

Klopt het dat het huidige demissionaire kabinet Rutte III zich 

buigt over een versnelling van de aanpak, zoals De Telegraaf 

schrijft? Gaat het kabinet daar wel over? 

• De stikstofproblematiek oplossen is een enorme klus,

waarvoor nog veel moet gebeuren.

• Er wordt daarom hard gewerkt aan het uitwerken van

volgende mogelijke stappen in de stikstofaanpak en o.a.

de invulling van de doelen uit de stikstofwet.

• Als dat leidt tot het maken van keuzes door dit

demissionaire kabinet, dan zullen we dat te zijner tijd

moeten bezien. Het laatste woord daarover is en blijft

natuurlijk altijd bij uw Kamer.

• Het denkwerk kan anders ook gebruikt worden als

beleidsvoorbereiding voor het nieuwe kabinet.



Denkt u net als Erisman dat het leegkopen van de landbouw in 

o.a. de Gelderse Vallei echt de oplossing is?

• Ik ga nu niet vooruitlopen op conclusies naar aanleiding

van het rapport dat nog beschikbaar moet komen.

• Het kabinet zal het rapport na publicatie bestuderen om te

zien welke ideeën de heer Erisman heeft. Deze ideeën

kunnen betrokken worden bij het uitwerken van mogelijke

volgende stappen in het stikstofaanpak.



Factsheet advies “Naar een ontspannen Nederland” 
Samenvatting artikel 
• De Telegraaf heeft op 25 juni jl. een artikel gewijd aan het advies “Naar een ontspannen

Nederland”.
• Dit is een advies van stikstofprofessor Jan Willem Erisman, die in het artikel wordt geciteerd,

en landschapsarchitect Berno Strootman. Het advies komt op donderdag 1 juli beschikbaar.
• Dit advies beoogt een slimme oplossing van de stikstofproblematiek, waarbij meerdere

opgaven kunnen worden gerealiseerd.
• Het richt zich onder meer op een krimp van de veehouderij in het Groene Hart en de Gelderse

Vallei en de piekbelasters op zandgronden door opkoop of verplaatsing.
Bedrijven die overblijven kunnen natuurinclusief boeren, waarvoor ook andere inkomsten
dienen te worden georganiseerd zoals betaling voor landschapsonderhoud of
koolstofvastlegging.

• Emissies van stikstof dalen met deze aanpak met 50 tot 65%.
• Alleen als het technisch mogelijk is om de uitstoot flink te verlagen, mogen de bedrijven

blijven waar ze zitten.
• Er ontstaat met de opkoop ook ruimte voor aanpak van de woningbouwcrisis.
• Cees Veerman, voormalig CDA-minister van LNV en trekker van “Regie op ruimte” bevestigt

het nut van de aanpak in beide regio’s.
• Het artikel legt de link tussen het advies en de agendering van de stikstofaanpak in de

formatie.

Advies 
• Het rapport is tot stand gekomen met een subsidie van het ministerie van LNV. Het is dus niet

op verzoek van het kabinet tot stand gekomen: het was een maatschappelijk initiatief dat LNV
financieel mogelijk heeft gemaakt.

• Het plan is om het eindresultaat op 1 juli te publiceren in de vorm van een website en een
digitale publicatie.

Kern inhoud concept ‘Naar een ontspannen Nederland’ 
• Nederland staat voor meerdere urgente grote opgaven in de leefomgeving als klimaat,

stikstof, water, maar ook andere opgaven als rond duurzame energie, woningbouw,
biodiversiteit.

• Gezien urgentie en omvang van de opgave, stellen de auteurs stikstof centraal, daarbij werken
ze dit uit aan de hand van een zo direct mogelijke relatie tussen emissie en depositie om zo
kosteneffectief, maatregelen voor te kunnen stellen.

• Om op korte termijn stappen te zetten (niet het land verder op slot te laten gaan) stellen ze
drie stappen voorop: ammoniakreductie in de Gelderse Vallei en de Veluwe-enclave (Uddel en
Elspeet), uitkoop piekbelasters op zand, en extensivering Groene Hart. Hierdoor kan
Nederland volgens de auteurs ‘ontspannen’ verdere stappen zetten.

• Voor de langere termijn stellen ze een structurele aanpak voor die moet uitmonden in het
halen van de kritische depositiewaarden (KDW) in de gebieden. Heldere kaders voor regio’s
vormen het uitgangspunt waarbinnen de structurele aanpak via gebiedsprocessen kan worden
ingevuld.

• Daarbij is in totaal generiek 30% reductie in landbouwemissies nodig als ook andere sectoren
forse stappen zetten. In bepaalde gebieden betekent dit tot 66% reductie.

• Verder is onderdeel van de aanpak dat in een viertal sleutelgebieden door samenloop van
opgaven als verdroging en droogte, waterkwaliteit, bodemdaling, weidevogels, bereikbaarheid
en een verstedelijkingsopgave forse stappen worden gezet.

• Rond gebiedsprocessen en instrumentering wordt in grote lijnen verwezen naar de aanpak van
Veerman c.s. uit ‘regie op ruimte’.

Samenhang policybrief PBL 
• Ongeveer gelijktijdig wil het Planbureau voor de Leefomgeving een policy brief publiceren over

de stikstofproblematiek. Beide partijen streven naar onderlinge afstemming over de publiciteit.
• Op het moment is nog niet duidelijk wat de boodschap van PBL gaat zijn. Wel is het

waarschijnlijk dat wordt ingegaan op integraliteit van aanpak en de verhouding tussen rijk en
decentrale overheden.



Samenhang met andere maatschappelijke initiatieven: 
• In mei hebben zes maatschappelijke organisaties, te weten Natuurmonumenten, Natuur &

Milieu, LTO Nederland, VNO-NCW, MKB Nederland en Koninklijke Bouwend Nederland, een
versnellingsakkoord stikstof emissiereductie opgesteld (getiteld: Een duurzaam Evenwicht)
om de structurele aanpak van het kabinet te versnellen.

• Eerder dit jaar in maart heeft een brede coalitie van boeren, natuurorganisaties,
wetenschappers, ontwerpers en bestuurders (Transitiecoalitie Voedsel o.l.v. Cees Veerman)
aanbevelingen aan het nieuwe kabinet gedaan voor ruimte en stikstof. Daarin pleiten ze
voor een integraal en langjarig uitvoeringsprogramma voor het landelijk gebied. Daarmee
moet de basis worden gelegd voor de verdeling van de schaarse ruimte en
toekomstbestendige productie van klimaatneutraal en gezond voedsel.

Nieuwsbericht 

Artikel Telegraaf 

Eerste stap om stikstofprobleem aan te pakken: ’Huizen of bos in plaats van vee’ 

Door ALEXANDER BAKKER & EDWIN TIMMER, 25 jun. 2021 in BINNENLAND  

AMSTERDAM - Het mes moet flink in de veehouderij in het Groene Hart en de Gelderse Vallei. Dit is 
een eerste stap om de stikstofproblematiek aan te pakken, en helpt bovendien het klimaat en de 
waterkwaliteit. Verder creëert het in de Gelderse Vallei de ruimte voor andere opgaven als natuur, 
bos of woningbouw. 

Die aanbevelingen maken deel uit van het advies Naar een ontspannen Nederland dat volgende week 
wordt uitgereikt aan het ministerie van LNV. Stikstofprofessor Jan Willem Erisman en 
landschapsarchitect Berno Strootman zijn door demissionair minister Schouten (Landbouw) gevraagd 
om het stuk te schrijven dat ook bedoeld is als advies bij de formatie. 
„Ons advies kijkt niet alleen naar stikstof, maar ook naar andere milieuverplichtingen waar Nederland 
de komende jaren aan moet voldoen”, verklaart Erisman. „Zoals bijvoorbeeld het klimaat en de 
Europese kaderrichtlijn Water. Tot nu toe bekijkt men deze uitdagingen te veel per dossier. Het is 
voor het eerst dat we alles samenpakken.” 

Woningen 
Naast een krimp van de veehouderij in het Groene Hart en de Gelderse Vallei vraagt een belangrijk 
stikstofadvies voor de formatie om overal in Nederland de piekbelasters op zandgronden op te kopen 
of te verplaatsen. Dat zijn de bedrijven die zeer veel stikstof uitstoten. Alleen als het technisch 
mogelijk is om de uitstoot flink te verlagen, mogen de bedrijven blijven waar ze zijn. BEKIJK OOK: 
Miljardenplan om boeren en bouw uit stikstofslop te trekken: ei van Columbus? 
Met de stikstofwinst die wordt behaald dankzij maatregelen uit het advies ’Naar een ontspannen 
Nederland’ ontstaat er ruimte voor nieuwe economische ontwikkeling. De emissies zouden met 50 
tot 66% worden verlaagd. „De stapeling van milieuverplichtingen zorgt voor stress in het landelijk 
gebied. Als we dat geïntegreerd aanpakken, ontstaat een meer ontspannen situatie”, zegt Jan Willem 
Erisman, hoogleraar Milieu en Duurzaamheid van de Universiteit Leiden. 

Crisis 
De opkoop van boerderijen biedt eveneens ruimte voor een ander probleem: de grote woningcrisis. 
Zo zou de bouw van nieuwe woningen in de Gelderse Vallei enerzijds helpen tegen het woningtekort 
en anderzijds (deels) de opkoop van boerenbedrijven kunnen financieren. Het Economisch Instituut 
voor de Bouw (EIB) opperde recent ook al om weilanden vrij te maken voor bouwgrond. 
Het stikstofadvies betekent geen volledig einde aan veehouderij in Groene Hart en Gelderse Vallei. 
Maar een flinke krimp zou niet zijn te voorkomen. Zo is in het veenweidegebied een verhoging van 
het waterpeil nodig om verzakking en CO2-uitstoot tegen te gaan. Cees Veerman, voormalig CDA-
minister van LNV, bevestigt het nut van de aanpak in beide regio’s. „Je snijdt dan waar het spek zit.” 

Lagere productie 
Vooral de Gelderse Vallei kent nog veel verschillende vormen van veehouderij; van schapen, kippen, 
varkens, eenden tot runderen. Erisman: „Overblijvende bedrijven kunnen natuurinclusief boeren. 
Dat geeft een lagere productie. Daarom moeten we voor overblijvers andere inkomsten organiseren 



zoals betaling voor landschapsonderhoud of koolstofvastlegging.” BEKIJK OOK: Woede om groen 
licht biomassacentrale: ’We steken nog een paar bossen in de fik’ 
De juridische stikstofcrisis is één van de zwaarste onderwerpen op de formatietafel. Het 
demissionaire kabinet hakt naar verwachting voor de zomer een knoop door over de vraag óf de 
operatie versneld moet worden om infrastructuur en woningbouw van het slot te krijgen. Ook is de 
vraag of dat gebeurt aan de formatietafel of toch door de huidige demissionaire ploeg van Rutte III. 
Zowel linkse als rechtse partijen die afgelopen weken bij informateur Hamer aanschoven, constateren 
dat er met de huidige stikstofaanpak te weinig ruimte is om te ontwikkelen. Versnelling gaat echter 
niet pijnloos. De kans is groot dat Den Haag opnieuw kijkt naar de landbouw. Daar hangt wel een 
flink prijskaartje aan. „Er is geen laaghangend fruit meer”, weet een ingewijde. 

Gezamenlijk plan 
Al eerder legden onder andere LTO Nederland, VNO-NCW en natuurorganisaties een gezamenlijk 
plan tegen de stikstofellende op tafel. Aan dit verhaal hangt een kostenplaatje van jaarlijks 1,7 
miljard euro. 
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Van:  )  
Verzonden: maandag 28 juni 2021 14:36 
Aan: 'Erisman, J.W.'  ; 'Berno Strootman'   
CC:   
Onderwerp: RE: Aanbieden rapport aan Carola Schouten 

Van: Erisman, J.W.    
Verzonden: dinsdag 22 juni 2021 16:56 
Aan:  @minlnv.nl>; 'Berno Strootman'   
CC:  @minlnv.nl> 
Onderwerp: Re: Aanbieden rapport aan Carola Schouten 

‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐ 

Let op, in deze e‐mail verzonden door  , zijn één of meerdere verdachte links 
gevonden die uit voorzorg aangepast zijn, zodat deze opnieuw gecontroleerd worden bij het aanklikken. Links 
kunnen misbruikt worden om malware op uw systeem te installeren. Klik alleen op nog aanwezige links als de e‐mail 
afkomstig is van een door u vertrouwde afzender. 

Indien dit niet het geval is dient u deze e‐mail direct te verwijderen. 

DICTU Servicedesk 

‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐  
Dank   voor de update! 

Hierbij een concept persbericht dat Berno en ik maakte en nu naar de communicatie mensen gaat. 
Misschien kunnen jullie er al op reageren: mis je iets, is het te of juist niet? 
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 Rond gebiedsprocessen en instrumentering wordt in grote lijnen verwezen naar de aanpak van Veerman cs uit
‘regie op ruimte’.

Hartelijke groet, 

 

PS op het moment van sturen heb ik het rapport slechts heel snel tot me kunnen nemen, de rest van de middag 
ben ik afwezig ivm directiemiddag. 

Van:  @minlnv.nl>  
Verzonden: dinsdag 29 juni 2021 16:53 
Aan:  @minlnv.nl>;  @minlnv.nl> 
CC:  @minlnv.nl>;  @minlnv.nl>;   

@minlnv.nl>;  @minlnv.nl>;   
@minlnv.nl>;  @minlnv.nl> 

Onderwerp: RE: Aanbieden rapport aan Carola Schouten 
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